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تخریب وزرای روحانی ادامه دارد

 دستگیری دختر زنگنه 
به عنوان جاسوس؟

   دختری به نام ماندانا ندارم

آرمان ملی –یاسمین طالقانی:  
دلواپسان هر زمان سوژه ای برای تخریب 
ندارند، موضوعاتی را مطرح می کنند که 
ذهن جامعه درگیر شود به عنوان نمونه 
در آخرین اقدام مدعی بازداشت دختر 
وزیر نفت دولت روحانی شدند. بیژن 
زنگنه اما دیروز در توئیتی نوشت: »پیرو 
نشر خبری دروغ مبنی بر دستگیری 
دختر اینجانب به نام ماندانا زنگنه، به 
عنوان جاسوس، باید به اطلاع افکار 
عمومی برسانم که اینجانب دختری 
به این نام و مشخصات ندارم. اینگونه 
افتراها متأسفانه عمدتا از سوی کسانی 
وارد می شود که مورد تعقیب کیفری 
قرار نمی گیرد تا عبرت سایرین شود. 
بیژن زنگنه« چنین شایعاتی درباره 
وزیر نفت دولت روحانی به یک مورد 
خلاصه نمی شود چنانکه پیش از این 
هم ادعای مشابه مطرح شده است. 
6 آبان 99باشگاه خبرنگاران نوشته 
بود: »شب گذشته آمریکا بیژن زنگنه، 
وزیر نفت ایران را به فهرست تحریم 
شدگان این کشور اضافه کرده. در 
فهرست جدید آمریکا نام تعداد دیگری 
از افراد مرتبط با صنایع نفتی ایران نیز 
دیده می شود. وزارت دارایی آمریکا روز 
دوشنبه، ۲6 اکتبر پنجم آبان، با صدور 
اطلاعیه ای اسامی افراد و موسساتی که 
به فهرست تحریم شدگان ایران اضافه 
شده اند را منتشر کرده که در میان آنها 
علاوه بر نام وزیر نفت ایران، مدیران 
عامل شرکت های ملی نفت و گاز و 
پتروشیمی این کشور هم دیده می شود. 
بر این اساس، وزارت خزانه داری آمریکا 
مسعود کرباسیان، مسعود مدنی پور، 
بهزاد محمدی، علی اکبر پورابراهیم، 
علیرضا صدیق آبادی، نصرا... سردشتی، 
بیژن زنگنه و ویان زنگنه را در لیست 
تحریم های خود قرار داد. در این باره 
کسری نوری مدیرکل روابط عمومی 
وزارت نفت در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصاد و انرژی گروه اقتصادی باشگاه 
خبرنگاران جوان، در خصوص اینکه 
آیا ویان زنگنه که شب گذشته توسط 
خزانه داری آمریکا تحریم شده است 
فرزند بیژن زنگنه وزیر نفت هست یا 
خیر؟ گفت: خیر این خبر را تکذیب 
می کنم. مدیرکل روابط عمومی وزارت 
نفت ادامه داد: ویان زنگنه یکی از 
تبعه های ایرانی است  و هیچگونه نسبتی 

با بیژن زنگنه وزیر نفت کشور ندارد. 
 دو تــن از بچه هایــم ایـران 

نیستند
درباره  زنگنه  بیژن  قبل  چندی 
فرزندانش توضیح داده بود: »چهار فرزند 
دارم. دخترم دکترای مهندسی مخزن 
دارد، پسرم دارای دکترای حقوق است، 
پسر دیگر در رشته خودم در دانشکده 
فنی درس می خواند و دیگر دخترم هم 
کلاس دهم است. دو تا از بچه هایم ایران 
نیستند و برای ادامه تحصیل رفته اند. 
داماد من خارج از کشور کار می کند و 
هنوز نیامده است و برای تحصیل رفته 

است.«
 زنگنه دنبال رو غربی ها

۲8 اردیبهشت سالجاری هم برنا 
نوشت: وزیر نفت همیشه به دنبال 
غربی ها بود می توان گفت این مساله 
برای همه واضح بود به طوری که وقتی 
می شد از تجهیزات ایرانی استفاده کرد 
اما با تصمیم وزارت نفت از چشم آبی ها 
خریداری می شد، این قضیه به حدی 
واضح بود که صدای برخی درآمده و 
به این اقدام وزیر نفت اعتراض کردند 
به طوری که نماینده مردم ارومیه در 
نشست علنی ۲ مرداد ماه سال 97 
مجلس شورای اسلامی گفت: تاریخ 
ذلتی را که وزارت نفت در دوران 
ریاست شما به کشور وارد کرده ثبت 
می کند و نام بدی از شما در تاریخ به 
جای می ماند. قاضی پور با بیان اینکه 
فرزندان بسیاری از کارشناسان وزارت 
نفت در شرکت های چند ملیتی در 
خارج از کشور همانند کشور انگلیس 
فعالیت می کنند، تصریح کرد: مهم ترین 
تجهیزات نفت از انگلیس خریداری 
می شود و شرکت های داخلی را رد 
سفرهای  که  می کنند  صلاحیت 
خارجی این کارشناسان و فرزندان 
آن ها موید این موضوع است. وی با طرح 
این ادعا که زنگنه به دنبال غیرملی 
کردن صنعت نفت ایران است، بیان 
کرد: ما ۱۳6 سال است که نفت خام 
می فروشیم که ۳۰ سال از این مدت 
را آقای زنگنه وزیر بود، سوال این است 
که شما در این زمان چند پالایشگاه 
ساختید؟ قرار بود تا آخر سال 9۵، ۱۴ 
میلیون بشکه بنزین صادر کنید اما 
امروز واردکننده بنزین شده ایم، این 
کار دقیقا مصداق استفاده از کالای 

خارجی است. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: اصلاح طلبان 
همواره در تلاش بوده اند که کنش هایی معطوف 
به حل مشکلات جامعه و کشور داشته باشند. 
به همین جهت در مقاطع زمانی مختلف و 
متفاوت به کنشگری پرداخته اند. چه زمانی که 
حدفاصل سال های 76 تا 8۴ دولت را در اختیار 
داشتند، چه دوره 8 ساله پس از آنکه به حاشیه 
سیاست ایران رفتند و چه زمانی که از سال 9۲ تا 
۱۴۰۰ با حمایت از دولت روحانی باز هم به عرصه 
سیاست ورزی عملی بازگشتند و چه در مجالس 
مختلف که بروز و ظهور داشتند همواره به دنبال 
این مهم بوده اند که محوریت مطالبات مردم را 
به عهد بگیرند و به نحوی صدای مردم بی صدا 
باشند. حمایت سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان از 
این جریان در انتخابات های مختلف نیز موید این 
مطلب است که یک رابطه دو طرفه میان جریان 
اصلاحات و مردم برقرار شده است. هر چند که 
اصلاح طلبان درصدد بودند در سال های پس از 96 
نیز سرمایه اجتماعی خود را همچنان حفظ کنند 
اما به واسطه برخی اتفاقات رخ داده در جامعه به 
ویژه ماجرای آبان 98 این سرمایه اجتماعی به 
طرز قابل توجهی کاهش یافت و نتیجه آن در 
انتخابات مجلس در اسفند 98 و ریاست جمهوری 
در خرداد ۱۴۰۰ خود را نشان داد. هر اندازه نیز 
اصلاح طلبان تلاش کردند تا سرمایه اجتماعی را 
احیا کنند از طرفی ردصلاحیت برخی نامزدهای 
آنها باعث شد تا نتوانند چهره های موثر و قابلی 
را به  میدان رقابت بفرستند و از طرفی نیز  عدم 
حضور حداکثری مردم پای صندوق های رأی مزید 
بر علت شد تا اصلاح طلبان نتوانند برنامه های از 
پیش تدوین شده خود را برای حضور در دولت 
و حل مشکلات کشور به منصه اجرا برسانند.  به 
همین جهت نیز جبهه اصلاحات به مناسبت یک 
سالگی دولت سیزدهم؛ برنامه تدوین شده خود 
در انتخابات ۱۴۰۰ را تحت عنوان »دولت توانا-  
جامعه توانا« در جهت اداره بهتر امور کشور به 

آیت ا... رئیسی؛ رئیس جمهور کشورمان پیشنهاد 
کرده است. برنامه ای جامع و کامل که در آن تلاش 
شده تمام شئون جامعه و حوزه های مختلف در 
بر گرفته شود. حال اینکه برخی رسانه ها از این 
برنامه پیشنهادی برداشت دیگری داشته اند اما 
واقعیت آن است که اصلاح طلبان از ابتدای روی 
کارآمدن دولت نیز به این نکته مهم اذعان داشتند 
که آماده کمک به دولت هستند و دست یاری خود 
را به سوی دولت در جهت بهبود شرایط جامعه و 
مدیریت بهتر امور کشور دراز کرده اند. حال این 
بسته به دولت است که بخواهند چه رویکردی در 
خصوص برنامه پیشنهادی اصلاح طلبان و کمک 

آنها داشته باشد. 
 برنامه پیشنهادی 

جبهه اصلاحات ایران همزمان با یک سالگی 
پیروزی آیت ا... سیدابراهیم رئیسی در انتخابات 
ریاست جمهوری، برنامه پیشنهادی خود را به وی 
برای اداره کشور منتشر کرد. برنامه پیشنهادی 
جبهه اصلاحات ایران که در ۳۰ صفحه و ۱87 
برنامه تنظیم و تهیه شده است دارای ۱۲ سرفصل 
بوده که در مورد هر یک از آن توضیحات و 
راه حل هایی پیشنهاد شده است.  جبهه اصلاحات 

ایران در توضیحات برنامه های خود برای دولت 
سیزدهم )۱۴۰۴ -۱۴۰۰( آورده است: »این 
برنامه ها در جهت اهداف راهبردی ای است که 
در پایان متنِ برنامه ها ذکر شده است. در صورت 
تایید صلاحیت  نامزدهای مورد اجماع این جبهه، 
اعلام تعهد به این برنامه ها، از شرایط حمایت 
جبهه اصلاحات ایران از نامزد نهایی و مبنای رصد 
و پایش عملکرد او در صورت راهیابی به پاستور 
بود. این برنامه ها همچنین مبنای مطالبه گری 
این جبهه از دولت سیزدهم است.« »محیط 
زیست«،   »مبارزه ساختاری با فساد«،   »فرهنگ، 
هنر و رسانه«،   »عدالت آموزشی و توسعه ملی«،   
»حمایت موثر از آسیب پذیرترین شهروندان«،   
»عدالت جنسیتی«،   »عدالت در سلامت«،   
»حقوق سیاسی و مدنی«،   »کرونا«،   »فقرزدایی 
و کاهش نابرابری«، »احیای توسعه اقتصادی« 
و »رفع تحریم ها و توسعه محور کردن سیاست 
خارجی« از جمله رئوس برنامه پیشنهادی ۳۰ 
صفحه ای اصلاح طلبان به رئیس جمهور است. 
اصلاح طلبان در برنامه پیشنهادی خود به سید 
ابراهیم رئیسی، از رئیس جمهور خواسته اند تا 
برای امضای توافقنامه ها و قراردادهای استراتژیک 

اقتصادی میان ایران و چین، هند، اتحادیه اروپا 
و روسیه تلاش کند. آنان البته همچون گذشته 
بر تداوم تلاش دولت برای احیای کامل برجام و 
مذاکره برای رفع هرچه سریع تر انواع تحریم های 
اقتصادی علیه ایران و تصویب لوایح مرتبط با 

گروه ویژه اقدام مالی FATF نیز تاکید کردند. 
  دولت از برنامه پیشنهادی استفاده کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
ارائه برنامه اصلاح طلبان به دولت در جهت اداره 
کشور اظهار داشت: این برنامه پیشنهادی است 
که جبهه اصلاحات به رئیس جمهور داده که 
حاصل تلاش ها و تجارب جریان اصلاحات است 
که تدوین شده است و علی القاعده می تواند به 
عنوان یک برنامه پیش روی دولت قرار بگیرد تا 
دولت از این تجارب و برنامه پیشنهادی استفاده 
کند. جواد امام به»آرمان ملی« گفت: اینکه این 
برنامه مورد استقبال رئیس جمهور قرار بگیرد و 
بخواهد از آن استفاده کند به ما برنمی گردد. ما 
یک تکلیفی داشتیم و برای اداره امور کشور فکر 
کردیم و برنامه ای تدوین کردیم و آن را در طبق 
اخلاص تقدیم آقای رئیسی کردیم.  عضو جبهه 
اصلاحات ایران افزود: اگر صاحب این سلایق و 
تجربه ها را کنار زدند و تشخیص این بوده نیازی 
به حضور  آنها نیست باز هم به خاطر دغدغه هایی 
که جبهه اصلاحات داشته این تجارب را به دولت 
اعلام کرده و ارائه داده است. امام بیان کرد: ما 
امیدواریم که برای خروج از این وضعیت دولت از 
این ظرفیت ها استفاده کند. حال اینکه اگر دولت 
نخواهد از این پیشنهادات و ظرفیت ها استفاده 
کند جریان اصلاحات مسئول آن نخواهد بود. 
دبیر کل حزب مجمع ایثارگران اصلاح طلب 
تصریح کرد: البته اینجا بحث اراده است و اینکه 
بگوییم در شرایط موجود این برنامه ها چه میزان 
قابل تحقق است این شرایط نیز مسببینی داشته 
است. اگر اراده ای بر تجدید نظر در رویکردها 

نباشد شاهد ادامه همین وضعیت خواهیم بود. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  ظاهرا این روزها شناخت ضرورت ها 
در کشور کمی مشکل شده و برخی اولویت ها با آنچه نیاز مردم است 
هم میسر نیست. برخی مسئولان که باید هم و غم خود را معطوف 
به برنامه ریزی برای حل مشکلات مردم کنند، بی توجه به واقعیات 
موجود به موضوعاتی می پردازند که اولویت و نیاز کشور در مقطع 
کنونی نیست . مانند آنچه اخیرا محسن رضایی بیان کرده است. او 
اکنون در جایگاه معاون اقتصادی دولت حضور دارد و مهم ترین 
وظیفه آن ارائه راهکار برای کاهش تورم و بهبود وضعیت معیشتی 
مردم است اما در اقدامی قابل تامل با رجوع به سال های جنگ، قصد 

تخریب آیت ا... هاشمی و روحانی را دارد. 
 خطر هاشمی و روحانی 

بر همگان واضح است که هاشمی سنگ زیرین آسیاب انقلاب 
اسلامی بود و بارها اتهاماتی از سوی بدخواهان به سمت ایشان 
روانه می شد اما برای جلوگیری از ایجاد تنش در جامعه سکوت 
می کرد و پاسخ نمی داد اما برخی ظاهرا برای رسیدن به اهدافی 
هنوز نیاز دارند تا به طرح مطالبی بپردازند از جمله ادعای طرح های 
خطرناک هاشمی و روحانی در زمان جنگ. خبرگزاری فارس 
دیروز نوشت: محسن رضایی با بیان اینکه مقاومت ایران تا تثبیت 
قطعنامه ۵98 موجب عقب راندن صدام و حمله او به کویت شد، 
ادامه می دهد: نظر امام از درون مقاومت محقق شد و نه از درون 
دیپلماسی... . پیشنهادهای آقای هاشمی و روحانی، خیلی خطرناک 
بود. آنها از همان سال های ۱۳6۲ تا ۱۳67 مرتب درباره صلح با 
صدام صحبت می کردند. اگر پیش از قطعنامه ۵98 آتش بس را 
می پذیرفتیم، شرایط بدتری حاصل می شد و چه بسا ایران را نیز 
از دست می دادیم. پیش بینی ایشان مبنی بر اینکه با ورود ما به 
بغداد، آمریکایی ها آمادگی دارند در ایران مستقیم مداخله کنند، 
درست بود و اسناد جدید نیز این مسأله را نشان می دهد. ولی اگر 
دفاع را ادامه نمی دادیم، شکست سختی می خوردیم. با مقاومت 
در برابر عراق بود که در نهایت ما توانستیم جنگ را به خودشان 

برگردانیم. اختلافی که در عراق پیش آمد، نتیجه مقاومت ما بود... 
شعارهای امام درباره سقوط صدام نیز به تحقق پیوست. بعد از 
پذیرش قطعنامه صدام با دست خالی به عقب رانده شد و به کویت 

حمله کرد. 
 نامه ها موجود است

این ادعا در حالی مطرح می شود که تاکنون همگان بر مدیریت 
.. هاشمی صحه گذاشته و  . بدون اشکال جنگ از سوی آیت ا
می گذارند.  محسن رضایی از نامه هایی صحبت می کند که مخفی 
نبود. در فاصله دو ساله از اتمام جنگ هشت ساله عراق علیه ایران 
تا آغاز حمله ارتش بعث به کویت، صدام حسین رئیس جمهور 
وقت عراق اقدام به ارسال 6 نامه به آیت ا... اکبر هاشمی رفسنجانی 
رئیس جمهور وقت کشورمان کرد که در ادامه به برخی از آنها اشاره 
می شود. ایسنا نوشت؛ صدام در نامه نخست خود به هاشمی گفت 
که »عراق هم زمان هدف توطئه های صهیونیسم و امپریالیسم است، 
زیرا این کشور مانع و خطری در برابر توسعه صهیونیسم به حساب 
می آید. دشمنان سعی دارند با تضعیف عراق دست صهیونیسم را 
در تهدیدات و اجرای نقشه های شوم خود در منطقه و ادامه اشغال 
فلسطین و بیت المقدس عرب باز نگه  دارند! این نیروها مایل اند آتش 
درگیری مجددی را بین ایران در یک  سو و عراق و امت عرب از سوی 
دیگر، شعله ور کنند.« او در نامه خود مدعی شد که عراق از سوی 
کشورهای مترقی منطقه حمایت می شود. هاشمی  رفسنجانی این 
ادعای صدام را بی پاسخ نگذاشت. او در پاسخ نوشت: »البته ما هیچ 
مشکلی با امت عرب نداریم و از همکاری صادقانه برخی دولت های 
عربی بهره مند هستیم... این نکته را همه می دانند که ایران مدافع 
راستین نهضت فلسطین است، نه عراق.« یا در چهاردهم اوت 
۱99۰، ۱۲ روز پس از حمله به کویت، صدام در نامه ای خطاب به 
هاشمی  رفسنجانی، رئیس جمهور وقت ایران تمایل خود را مبنی  
بر قبول همه شرایط ایران به منظور امضای یک پیمان صلح که به 
جنگ میان دو کشور به طور رسمی خاتمه دهد، اعلام کرد. او در 

این نامه موارد زیر را پیشنهاد داده بود: »خروج سربازان بیگانه 
ممکن است از طریق عراق از خاک ایران در مدت سه  روز، مبادله 
اسرای جنگی در مدت مشابه -  این امر به محض برقراری آتش بس 
بین دو کشور در سال ۱988 انجام گرفت -  و پذیرش رودخانه 
شط العرب به عنوان خط مرزی دو کشور براساس قرارداد ۱97۵ 
الجزایر.« آخرین نامه صدام حسین را می توان اوج اعتراف های او و 
مبتنی  بر ناتوانی او دانست؛ نامه ای که در آن صراحتا بر اخوت میان 
ایران و عراق و لزوم اجرای توافق ۱97۵ الجزایر تأکید شده است؛ 
توافق نامه ای که صدام پیش از حمله آن را پاره کرده و خواستار 

تغییر آن شده بود.«
 تخریب های دنباله دار 

البته طرح موضوعات واضح درباره زمان جنگ به قصد تخریب 
آیت ا... هاشمی و حسن روحانی جدید نیست. اردیبهشت سال 
99 هم محسن رضایی مدعی شده بود: »در دولت آقایان هاشمی، 
خاتمی و روحانی نوعی چشمداشت به دولت های غربی -  که 
برآیندش همین اندیشه برجامی است -  دیده می شود. اکنون 
که برجام به عنوان موفق ترین دستاورد این اندیشه، زیر پای 
آمریکا و خیانت اروپا از بین رفته، نباید آن را شکست فقط یک 
دولت تلقی کرد بلکه باید شکست برجام را شکست یک اندیشه 
در اداره کشور، آن هم در چند دولت دانست.« در ۱6 اسفند 99 
مشاور رئیس جمهوری نسبت به اظهارات محسن رضایی در حوزه 
برجام و سیاست خارجی انتقاد کرد. حسام الدین آشنا، در حساب 
کاربری اش در توییتر نوشت: »آقا محسن عزیز! همان یک عملیات 
فریب قدیمی کافی است. لازم نیست دشمن را بیش از این فریب 

دهید.«
 اولویت اقتصاد است

از محسن رضایی انتظار می رود بیش ازهمه به فکر وضعیت 
اقتصادی و رضایت مردم باشد. او اگر در ۲ تیرماه می گوید: »اقتصاد 
کشور به تحول جدی نیاز داشت. تراکم مشکلات اقتصادی و 
فرهنگی از گذشته، امروزه بودجه دولت و قدرت خرید مردم را تحت 
تاثیر خود قرار داده است؛ همچنین نقدینگی و تورم افسار گسیخته 
در اقتصاد ایران حرکت می کرد؛ بنابراین نیازمند تحول جدی در 
وضعیت اقتصادی بودیم؛ در دولت سیزدهم تحولی که باید پیش از 
این ها انجام می شد، صورت گرفت.« باید عملکرد او هم معطوف به 

این حوزه باشد و نه طرح ادعاهایی که با شائبه  همراه است. 

برادر محسن باور کن جنگ تمام شده

حل مشکلات اقتصادی با هجمه به هاشمی! 
   نامه های صدام به هاشمی مخفی نبود که فاش شود

»آرمان ملی« تلاش  اصلاح طلبان برای کمک به دولت را بررسی می کند

برنامه پیشنهادی اصلاح طلبان در حمایت از  دولت
   جواد امام در گفت وگو با »آرمان ملی«: امیدواریم دولت برای خروج از این وضعیت از برنامه و ظرفیت ها استفاده کند 

عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
آمریکا برخی خواسته های ایران را 

پذیرفته است
   بریتانیا در جریان تصمیمات آمریکاست

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: زمانی که اتحادیه 
اروپا به عنوان هماهنگ کننده مذاکرات وین در ماه مارس 
از وزیران امورخارجه کشورهای عضو برجام خواست 
تا پس از ۱۱ ماه مذاکره غیرمستقیم میان تهران و 
واشنگتن به وین بیایند، به نظر می  آمد که توافق در آستانه 
شکل  گیری باشد اما مذاکرات از آن زمان به بن بست 
رسیده است. در همین زمینه دو مقام اروپایی و ایرانی 
پیش از سفر جوزپ بورل به تهران در صحبت هایی خاطر 
نشان کردند که هنوز دو مساله در مذاکرات وین، از جمله 
موضوع برخی تحریم  های ایران حل نشده باقی مانده 
است. از سوی دیگر امیرعبداللهیان پس از دیدار با جوزپ 
بورل در همین رابطه افزوده است که آن چه که برای ایران 
مهم است این است که نفع کامل اقتصادی از توافقی که 
در سال ۲۰۱۵ ایجاد شده به دست بیاورد و چرخه انتفاع 
اقتصادی ایران از این توافق کامل شود. امیرعبداللهیان، 
گفته است که هر موضوعی که بتواند نفع کامل اقتصادی 
ایران از احیای برجام را تحت تاثیر قرار دهد از نظر ایران 
قابل قبول نخواهد بود. در راستای بررسی این اظهارنظرها، 
»آرمان ملی« گفت وگویی با عبدالرضا فرجی راد، سفیر 
پیشین ایران در نروژ داشته است که در ادامه می خوانید: 
   زمان ایجاد شده از سوی طرف های برجام تا 

چه بازه زمانی می تواند معتبر باشد؟
رابرت مالی در دیداری که با جوزف بورل و مورا 
داشته است، مشخص است که حامل پیامی برای ایران 
از سوی مقامات آمریکایی بوده است. این اتفاق را باید 
به فال نیک گرفت زیرا در آستانه سفر جو بایدن به 
منطقه قرار گرفته ایم که به واسطه آن برخی می خواهند 
مزاحمت هایی برای ایران ایجاد کنند. پیامی که جوزف 
بورل برای ایران آورده است اگر مثبت باشد مشخصا 
می تواند مسیری برای پیشبرد عملیاتی مذاکرات 
ایجاد کند. برخی در منطقه به دنبال اهدافی هستند 
تا به واسطه این اهداف ایران را در تنگنا قرار دهند و 
می خواهند این اهداف را در زمان سفر بایدن به منطقه 
نظیر ایجاد ناتو عربی- عبری، استارت زده و به همین 
علت مهم است که مذاکرات احیای برجام پیش از 
سفر بایدن به منطقه، در یک مسیر مثبت قرار گیرد 
تا ایران زیر فشار سیاسی قرار نگیرد. ایران باید پیش از 
سفر بایدن مسائل را حل و فصل کند تا مذاکرات روند 
خوبی داشته باشد و بایدن به این نتیجه رسیده باشد که 
می توان به توافق رسید. نباید در وضعیتی قرار گرفت 
که کشورهای منطقه بتوانند بایدن را به سمتی دیگر 
سوق دهند. به لحاظ زمانی دولت آمریکا به انتخابات 
کنگره نزدیک می شود. رقبای جمهوری خواه دولت 
مدعی هستند دولت بایدن تمام تقصیرات را بر سر 
ترامپ انداخت اما خودش با وجود اینکه ۱ سال و نیم 
مذاکره غیرمستقیم با ایران کرد اما نتیجه ای به دست 
نیاورده است. بنابراین بایدن می خواهد به رقبای داخلی 
خود بفهماند که در مقابل ایران ایستادگی می کند اما 

همزمان برای توافق خوب هم تلاش می  کند. 
ایران عنوان می کند  اینکه وزیرخارجه     
مذاکرات مثبتی با جوزپ بورل داشته است، به 

چه معناست؟
ایران پیشنهادهایی برای خروج از بن بست عنوان کرده 
است تا مذاکرات پیش رود. مقامات اروپایی پیشنهادهای 
ایران را به نظر می رسد به طرف غربی منتقل کرده اند و 
آمریکا نیز برخی از این خواسته های ایران را پذیرفته است. 
روز گذشته که جوزپ بورل این پیغام را به ایران آورده، 
گفته که آمریکا با برخی خواسته های ایران موافقت کرده 
است و به همین علت به نظر می رسد فضای کلی مثبت 
قلمداد شده و زمینه برای از سرگیری مذاکرات فراهم 
شده است. این گونه منتقل شده است که در خصوص 
سایر مسائل نیز می توان گفت وگو کرد و اختلافات باقی 
مانده را حل و فصل کرد. امروز درهای مذاکره مجددا باز 
شده است و وقتی وزیرخارجه ایران عنوان می کند که 
شرایط مثبت شده است به این معناست که چراغ های 
سبزی از سوی آمریکا دریافت کرده اند. باید توجه داشت 
که عنوان شده است مذاکرات بزودی آغاز می شود و این به 
خوبی شرایط مثبت فراهم شده را نشان می دهد. در برخی 
شنیده ها آمده بود ایران درخواست داشته آمریکایی ها 
قرارگاه خاتم الانبیا را از لیست تحریم  ها خارج کنند. البته 
این خبر مشخص نیست که تا چه میزان صحت داشته 
باشد. اما می  توان متصور شد که آمریکایی ها تمایل دارند 
امتیازاتی بدهند تا موضوع برجام به نتیجه برسد. این 
تلاش ها امیدواری برای حل موضوع برجام را نسبت به 

هفته  های گذشته بیشتر کرده است. 
   در روزهای اخیر شاهد بودیم که نخست وزیر 
بریتانیا عنوان کرده است که تمایل دارد تا با ایران 
تجارت و مراوده اقتصادی داشته باشد و در این 
خصوص به دنبال راهکارهایی هستند، آیا بریتانیا 
در جریان رفع اختلافات قرار گرفته است که چنین 

مساله ای را مطرح می کند؟
بریتانیا به واسطه نزدیکی استراتژیکی که با آمریکا دارد 
از جزئیات اقدامات دولت این کشور مطلع است و موضوع 
مهمی نظیر برجام نیز مشخصا با مقامات بریتانیا به بحث 
و تبادل نظر گذاشته می شود. اظهارات چند روز پیش 
نخست وزیر بریتانیا نیز نشان می دهد که او از اتفاقات 
روزهای آتی مطلع بوده که عنوان کرده است، علاقه مند 
به مراوده اقتصادی با ایران هستند. او می دانسته است که 
یک راه حل به وسیله واسطه ها پیدا شده است و در این 
زمینه اروپا، عمان و قطر به شدت فعال بوده اند. آمریکا 
بدون مشورت با بریتانیا اقدامی انجام نمی دهد و همواره 
با متحدان خود نیز مشورت هایی دارد. زمانی که به این 
مرحله می رسیم که سایر شرکای آمریکا در جریان امور 
قرار دارند، یک علامت مثبت برای رسیدن به توافق است 
که شاید در آینده نهایی شود. به همین علت است که 
بریتانیا و یا سایر شرکای آمریکا ابراز علاقه می کنند تا با 

ایران رابطه تجاری داشته باشند. 

  
 یک ایراد دیگر 

 بــه دولت
 روحانی !

 محــاکمه 
 کرونـایــی

 دولت قبـل 

  
  سخنرانی وزیر صمت

  تاثیری در تصمیم
 مجلس ندارد

سخنرانی سیدرضا فاطمی امین، وزیر صمت دولت سیزدهم در 
نماز جمعه، در حالی که در آستانه استیضاح توسط نمایندگان مجلس 
است، با واکنش های زیادی همراه شد. فاطمی امین در حالی به 
عنوان سخنران پیش از خطبه نماز جمعه تهران از عملکرد خود دفاع 
کرد که این حضور، به معنی مخالفت با استیضاح او در مجلس تلقی 
شده است. با وجود این، محمود عباس زاده مشکینی، عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی و نماینده ای که درخواست استیضاح 
وزیر صمت را امضا کرده، گفت حضور و سخنرانی وزیر صمت در نماز 
جمعه هیچ تاثیری در تصمیم مجلس مبنی بر استیضاح او ندارد. او 
گفت: کشور ما آزاد است! آقای وزیر سخنرانی کنند، ما هم در مجلس 
کار خودمان را می کنیم، ایشان خیلی وقت پیش باید پشت تریبونی 
می آمد و درباره عملکرد خود توضیح می داد، حالا هم این توضیح 

تاثیری در روند استیضاح ایشان در مجلس ندارد. 

برخی نمایندگان مجلس وقتی سوژه ای برای تخریب روحانی 
ندارند، به موضوعاتی می پردازند که واقعیت آن مشخص نیست مانند 
دیروز که رئیس کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس گفت: 
مسئولان دولت قبلی که در عدم مهار بیماری کرونا تقصیر داشته اند 
باید از سوی قوه قضائیه محاکمه و با آنها برخورد شود. محمد صالح 
جوکار اظهار کرد: صفر شدن آمار فوتی های کرونا نتیجه عملکرد 
موفقیت آمیز دولت سیزدهم است. رئیس کمیسیون امور داخلی و 
شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: این موفقیت برتری دیدگاه 
دولت سیزدهم چه در حوزه نظری و چه در حوزه عملی را نسبت 
به دولت های یازدهم و دوازدهم نشان می دهد. رئیس کمیسیون 
امور داخلی و شوراهای مجلس شورای اسلامی افزود: در دولت قبل 
اگرچه برای رعایت پروتکل های بهداشتی تاکید می شد اما اقدام 

جدی برای تامین واکسن مورد نیاز برای مردم انجام نمی گرفت. 

  معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در مورد نحوه 
توجه به حوزه توانمندسازی زنان سرپرست خانوار در برنامه 
هفتم توسعه، گفت: ما احکام آن را پیش بینی کرده ایم چرا 
که احکام این بخش در برنامه ششم توسعه اجرا نشد بنابراین 
این احکام را در برنامه هفتم توسعه به طور کامل و وسیع تر 
لحاظ کردیم. انسیه خزعلی تصریح کرد: توانمندسازی زنان 
سرپرست خانوار در برنامه ششم توسعه اجرا نشد و حتی برنامه 
جامع آن نیز مصوب نشد و چون خیلی ناقص بود در این دولت 
کارشناسان ماه ها وقت گذاشتند و در نهایت برنامه جامعی 
در ۴ محور از جمله مشاوره و مددکاری، آموزش، اشتغال و 
حمایت های رفاهی و ۱۴ گام تنظیم شد و امیدواریم این برنامه 
جامع به سرعت تصویب شود تا در برنامه هفتم توسعه بتوانیم 

آن را به طور وسیع در تمام استان ها اجرا کنیم. 


